
 
ترشی های باز 

به این فصل از سال که می رسیم در اکثر میادین و میوه 
فروشی ها و مغازه ها می بینیم که ترشی ها و شورهای باز را به 
صورت کاملا غیر بهداشتی به فروش می رسانند. آیا مسئولان 
وزارت بهداشت نسبت به فروش این مواد باز نظارت لازم را 

دارند؟
کاظمی از تهران 

سهام عدالت
من و افراد خانواده ام سهام عدالت نداریم چند سالی است 
که اعلام کرده اند که در مجلس صحبت از ثبت نام جدید سهام 
عدالت برای کسانی که این سهام را ندارنده شده است. ولی 
در حال حاضر هیچ خبری از ثبت نام سهام عدالت نیست. از 

مسئولان تقاضا داریم فکری هم به حال ما کنند. 
صفایی از تهران 

کفش
زماني تعدادي از کفش هاي وابسته به کارخانه هاي صاحب نام 
و معتبر هم قیمت شان ارزان و هم بادوام بودند و مردم براي 
خرید کفش به نمایندگي هاي مربوطه مراجعه و از خرید خود 
راضي بودند. اما در حال حاضر قیمت های  آنها بسیار گران و 
کیفیت کفش ها پایین است. نظارت مسئولان ذي ربط شاید 

موجب رضایت مصرف کنندگان شود. 
حسنی ازاصفهان

برنامه کودک 
در برنامه کودک صدا و سیما کارتون هایي پخش مي شود که 
خشونت آمیز است و تاثیر منفي بر روح و روان کودکان دارد. 
از مسئولان صدا و سیما درخواست داریم حداقل برنامه های 
کودک زمان قدیم را برای بچه ها پخش کنند هم جذاب تر و 

هم دیدنی تر است. 
عبدی از تهران 

افزایش نرخ دلار
با افزایش نرخ دلار در چند روز اخیر قیمت سایر کالاها از 
جمله کالاهای اساسی به سرعت افزایش پیدا کرده است از طرف 
دیگر پاسخ مسئولان و مدیران بانک مرکزی درباره علل افزایش 
نرخ ارز برای مردم قانع کننده نیست. استدعا داریم که مسئولان 
محترم اقتصادی و بانک مرکزی فکری به حال این افزایش 

بنمایند تا قیمت سایر کالاها افزایش پیدا نکند. 
عزتی از تهران

ترمیم کوچه ها 
 مدتي است که شهرداري منطقه 16 تهران در اقدامي 
پسندیده، شروع به ترمیم کوچه ها و خیابان های محله نازی آباد 

کرده است که در نوع خود قابل تقدیر است. 

یوسفی از تهران

 حضور ۲۱ هزار طلبه در آموزش و پرورش 
بدون رابطه استخدامی

 مشاور وزیر و دبیر ستاد همکاری های حوزه و آموزش و 
پرورش گفته: امروز دشمن با روش های مختلف، جنگ ترکیبی 
را علیه کشور راه انداخته و در این مسیر برای فریب جوانان، 
نوجوانان و حتی کودکان این سرزمین و برای اینکه سبک زندگی 
را به گونه  ای که می  خواهند تحت تاثیر قرار دهد از ظرفیت های 
متعدد خود از جمله انیمیشن، فیلم و بازی های مختلف استفاده 
می کند. حمید نیکزاد، با بیان اینکه دشمن در قالب بازی های 
موبایلی در تلاش برای تغییر سبک زندگی فرزندان مان است، 
ایراد کرده: به همین دلیل کنشگران تربیتی باید با برنامه ریزی 
دقیق برای ارتباط گیری مناسب به مخاطبان خود در مدارس 
حضور یابند تا بتوانند براساس حق و واقعیت پیش بروند و 
باطل را نهی و طرد کنند. نیکزاد با بیان اینکه امروز دشمن در 
حال ترویج باطل است اضافه کرده: این کنشگران تربیتی و 
فرهنگیان هستند که باید در مسیر حق براساس مبانی روشن 
قرآن و اهل بیت )ع( بتوانند با دانش آموزان ارتباط بگیرند. او 
اضافه کرده: اگر با زبان جوانان و نوجوانان آشنا نباشیم در عمل 
ثمره کنشگری و فعالیت ما مبهم خواهد بود به همین دلیل 
است که باید در گام نخست مطالعه کنیم تا بتوانیم ارتباطی 
موثر با جامعه هدف داشته باشیم. وی تاکید کرده: اگر کنشگران 
تربیتی آموزش و پرورش با زبان کودکان، نوجوانان و جوانان 
آشنایی نداشته باشند و به زبان آنان سخن نگویند اگر قوی ترین 
معارف اسلامی را نیز بیان کنند نمی توانند با مخاطب خود 
ارتباط بگیرند و این تلاش آنان هیچ دستاورد و خروجی نخواهد 
داشت. عضو شورای معاونین وزارت آموزش و پرورش با تاکید 
براین که اسلام، انقلاب و مومنان همواره مرد روزهای سخت 
هستند و تهدیدها را تبدیل به فرصت می کنند گفته: امروز ۲1 
هزار طلبه بدون هیچگونه رابطه استخدامی به صورت جهادی 
و در راستای تاکید رهبر معظم انقلاب در رابطه با مباحث جهاد 
تبیین در آموزش و پرورش حضور دارند و به عنوان یک ظرفیت 
تلقی می شوند. او یادآورشده: در دوره جدید شرایط برای حضور 
طلبه ها، روحانیون و افرادی که به صورت جهادی در آموزش و 
پرورش حضور پیدا کرده اند، فراهم تر شده و باید از این ظرفیت 
استفاده بهینه کرد. دبیرستاد همکاری  ها ادامه داده: آموزش و 
پرورش بزرگترین نهاد فرهنگی کشور است در میزان اثرگذاری 
و کنشگری طلاب و روحانیون در آموزش و پرورش عرصه فراهم 
شده اما صرف حضور به تنها کافی نیست. او گفته: طلبه طرح 
امین و فعال در مدرسه و معلم ولایی و انقلابی باید در هر زمانی 
به دنبال علم آموزی و تقویت بنیه علمی خود باشد و لازمه 
پاسخگویی طلاب و روحانیان به سؤالات و شبهات نیازمند به 
روز بودن اطلاعات علمی از دنیای پیرامون خود و دیگران است. 

  آرمان ملی- آساره کیانی: تبعیض؛ واژه آشنایی برای 
شهروندانی که در هر نقطه از ایران باشند، می تواند مصداق پیدا 
کند؛ پایتخت نشینان شمال شهر نسبت به جنوب شهرنشین ها 
و کسانی که به حاشیه شهر رانده شده اند، ساکنان سایر شهرها 
نسبت به پایتخت نشین ها، برخی استان ها نسبت به سایر 
استان ها، روستاها نسبت به شهرها و همین طور ادامه بدهید. 
اما علاوه بر تبعیضی که ایرانی ها در مورد خود و در یک جامعه 
طبقاتی احساس می کنند،  نمونه دیگری از تبعیض در مورد 
اتباع افغانستان مصداق پیدا می کند. تازه ترین نمونه این نگاه 
سهم برخی نمایندگان مجلس شورای اسلامی است. خبرش 
همه جا منتشر شد؛ آن ها روز یکشنبه ۲۲ آبان، با تصویب 
کلیات طرح تاسیس سازمان ملی اقامت در راستای ساماندهی 
مهاجران، قانون اعطای تابعیت به فرزندان مادران ایرانی که 
پس از کش و قوس های فراوان در مهر ماه سال 1398 تصویب 
و لازم الاجرا شده بود را لغو کردند! نمایندگان، بحث هایی 
نظیر ساماندهی مهاجران را مذکور ذکر کردند و در جایی 
هم گفتند که مهاجران از یارانه های پنهان کشور استفاده 
می کنند)توضیحی درباره چگونگی و نحوه و میزان این استفاده 
نداده اند( و از سویی بر فرهنگ اصیل کشور اثر می گذارند! آن ها 
در اظهار نظری دیگر مخالف تحصیل ترکیبی فرزندان حاصل 
از ازدواج زنان ایرانی با مردان تبعه افغانستان در مدارس و در 
کنار دانش آموزان ایرانی هستند! می گویند تاثیر فرهنگی بدی 
دارد. بعد هم معتقدند باید مهاجرانی تحصیل کرده و سرمایه دار 
به شکل »ترکیبی«؛  واژه ای که این روزها خیلی زیاد استفاده 
می کنند، بپذیریم و از سوی دیگر معتقدند که وقتی خودمان نان 
برای خوردن نداریم، چطور نان افغانستانی ها را بدهیم! و کسی 
نمی پرسد شما که نان برای خوردن ندارید چطور می خواهید 

نان مهاجران سرمایه دار ترکیبی را بدهید!
 آیا برخی سخنان، ناخوشایند

به این صحبت های فاطمه مقصودی، یکی از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی درباره مهاجران افغانستانی ساکن 
ایران، دقت کنید تا متوجه عمق تفکرات ذهنی برخی 

ازاین نماینده ها شوید: »این مهاجران نیاز به اشتغال دارند 
و بیشتر از طریق کارگری مشغول به کار می شوند، این 
درحالی است که خود ایرانی ها وقتی برای کار به شهرهای 
بزرگ می آیند به دلیل این که افغانستانی ها دستمزد 
کمتری می گیرند و بیشتر کار می کنند این جوانان بیکار 
می مانند. همچنین این مهاجران نیاز به مدارس دارند، 
مشکل این است که آن ها در مدرسه با بچه های خودمان 
هستند، یعنی ترکیبی است، لذا آداب و فرهنگ و زبان در 
این وضعیت تاثیرات خودش را می گذارد، این در شرایطی 
است که ما در خیلی از مناطق و استان ها برای بچه های 
ایرانی مدرسه نداریم، درعوض برای این گروه امکانات 
فراهم شده است. این وضعیت ناراحت کننده است چراکه 
چراغی که به خانه رواست به مسجد حرام است.« این 
نماینده به این نکته اشاره نمی کند که سرمایه دارانی در 
غالب مواقع ترجیحشان این است که کارگران افغانی را 
به استثمار بکشند به همان دلیلی که خودش می گوید 
کمتر پول می گیرند. حقوق و دستمزدی که شنیدنش هم 
شرم آور است. از سوی دیگر افغانستان روزگاری بخشی از 
خاک ایران بوده و به نظر نمی رسد که بخواهد تاثیر مخرب 
بر آنچه برخی نماینده ها تحت عنوان فرهنگ اصیل یاد 
می کنند، بگذارد. او با لحنی اعتراض آمیز می گوید: »ما اول 
باید نیازهای خودمان را برطرف کنیم و اگر هم می خواهیم 
مهاجر بپذیریم این مهاجران باید ترکیبی از کل دنیا باشند، 
شرایط خاصی برای پذیرش آن ها داشته باشیم، افراد 
تحصیل کرده، موثر، یا سرمایه گذارها را به کشور بیاوریم. 
اگر این مهاجران به طور متوسط یک نان خالی هم بخورند 
باز چقدر برای ما آسیب دارد، در وضعیتی که ما الان در 
استان خودمان برای توزیع آرد نانوایی ها مشکل داریم.« 
صحبت های این نماینده جالب است و کسی نیست از او 
بپرسد اگر شما خودتان برای توزیع آرد نانوایی مشکل دارید 
چطور می خواهید مهاجرانی ترکیبی از کل دنیا از افراد 

تحصیلکرده و سرمایه گذار جذب کنید!

    ما چقدر توانستیم در افغانستان و سوریه نفوذ کنیم؟
رسانه خبرآنلاین درباره همین لغو قانون اعطای تابعیت به 
فرزندان مادران ایرانی با چهار نماینده زن مجلس صحبت کرده 
و آن چه از دل این صحبت ها بیرون آمده، حالتی سردرگم میان 
آن ها بوده. یکی از این نماینده ها همین خانم مقصودی است 
که به صحبت های او اشاره ای کردیم. مقصودی در ابتدا درباره 
قانون مذکور گفته: »من دارم قانون را مطالعه می کنم، یکسری 
پیشنهادها را هم دارم ثبت می کنم و فرصت بشود درباره آن 
صحبت می کنم، اجازه بدهید قبل از این که به این پرسش پاسخ 
بدهم بیشتر مطالعه کنم تا زوایای قانون بررسی شود.«او که دارد 
تازه قانون را مطالعه می کند،  می گویید که ایران خدمات زیادی 
به افغانستان ارائه کرده اما بهره برداری نداشته. او می گوید: »ما 
چقدر در افغانستان توانستیم نفوذ کنیم، چقدر توانستیم بهره وری 
کنیم، به نظرم هیچ چیز، همه اش دست آمریکا است؛ از این طرف 
در سوریه این همه هزینه می کنیم اما دست آمریکا است، از طرفی 
عراق را نگاه می کنیم دست آمریکا است، به نظرم ما باید مقداری 

در سیاست خارجی تجدید نظر کنیم.«
 24 ساعت کار؛ ماهی یک میلیون تومان!

نگارنده ای که نگاهی به صحبت های نماینده مجلس انداخته، 
خود با اتباع افغانستان در ایران کار می کنند، صحبت کرده؛ 
از کودکان خیابان و کار تا آن ها که زباله گردی می کنند یا در 
گودهای ضایعات اراضی اطراف تهران مشغول به کارند یا آن ها که 
در کوره آجرپزخانه ها کار می کنند یا آن ها که در پوشش رفتگران 
شهرداری بدون حقوق مساوی کار می کنند. نمونه ای در دسترس 
و واضح برای همه شما کارگران افغانستانی هستند که سرایدارند. 
با یکی از این ها صحبت شده که در یک ساختمان چندطبقه در 
یکی از مناطق مرکزی شهر تهران به ازای یک کار ۲4 ساعته 
ماهی یک میلیون تومان دریافت می کند؛ مشخص نیست که 
کارگران ایرانی هم این شرایط را بپذیرند یا خیر چراکه آن ها هم 
در رنجی جانکاه روزگار را سپری می کنند؛ چهره کولبران کرد و 
دشواری هایی که به ازای دریافتی بسیار ناچیز متحمل می شوند 

در خاطرتان بیاورید.
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نگــــره

  ذخایر سدهای تهران 
در پایین  ترین سطح ۵0 سال اخیر

تبریزی مدیر توسعه خطوط آبرسانی 
شرکت تأمین و تصفیه آبفای تهران گفت: 
از سال گذشته تا کنون بارش های ناچیزی 
در سطح حوضه آبریز سد های تهران داشتیم 
و بارش ناچیز موجب شده حجم ذخایر 
سد های تهران به حداقل میزان طی ۵۰ 
سال گذشته برسد و از مصرف کنندگان 
درخواست داریم با کاهش ۲۰ درصدی 
خود ما را یاری دهند.مدیر توسعه خطوط 
آبرسانی شرکت تأمین و تصفیه آبفای تهران 
گفت: مخازن استان تهران با 9۰8 هزار متر 
مکعب در پایین ترین حد استاندارد خود قرار 
دارد.تبریزی افزود: در حال حاضر مصرف 
آب تهران 39 هزار و پانصد لیتر بر ثانیه 
است، در حالی که ورودی آب به شهر تهران 
34 هزار و پانصد لیتر می باشد که حدود ۵ 
هزار لیتر بر ثانیه کاهش میزان ذخایر آبی 

داریم که کمتر از تولید، مصرف داریم.
 

برخی یک روزه استخدام 
می شوند !

 یک فعال کارگری گفت: چرا با کارگرانی 
که سال ها در کارهای با ماهیتِ دائم در این 
سازمان کار می کنند، باید قرارداد حجمی و 
شرکتی داشته باشند اما عده ای به راحتی 
و سریع استخدام شوند؟مجتبی نورانی 
)نماینده کارگران منطقه آزاد اروند( در 
تماس با ایلنا، به استخدام های خارج از 
ضابطه  بعد از تغییر مدیریت در سازمان 
منطقه ی آزاد اروند اعتراض کرد. به گفته  او، 
مدیریت جدید، نیروهایی خارج از سازمان 
را به استخدام رسمی درآورده که آن ها 
هیچ گونه سابقه  کار در این سازمان ندارند. 
این درحالی است که برای گرفتنِ پست 
مدیریتی باید مراتبی طی شود. نورانی 
گفت: بسیاری از پرسنل ما بالای 1۰ تا 
18 سال سال سابقه  کار دارند اما هنوز به 
استخدام سازمان درنیامده و قراردادی و 
نیروی شرکتی هستند، چراکه طبق ابلاغیه  
دبیرخانه، به دلیل کمبود بودجه، سازمان 
حق استخدام نیروی جدید ندارد.نماینده 
کارگران منطقه آزاد اروند گفت: همچنین 
تعدادی نیرو بعد از تغییر مدیریت، جذب 
یکی از شرکت های سازمان منطقه آزاد 
اروند شده اند و حقوق های بالا می گیرند. او 
گفت: اگر قرار است استخدامی صورت بگیرد 
چرا این استخدام برای کارگرِ باسابقه ی بالا 
نیست؟ اگر بودجه وجود ندارد چرا عده ای 
به راحتی وارد سازمان می شوند و از همان 
اول با حقوق بالا استخدام می شوند؟نورانی 
گفت: کارگران اعتراض خود را به گوش 
آقای عبدالملکی رساندند و ایشان قول دادند 

انتصاباتِ جدید را پیگیری کنند. 
  

عرضه سهمیه ای 
آنتی بیوتیک ها 

 نایب رئیس انجمن داروسازان گفت: 
در حال حاضر هنوز کمبود سرم به طور 
کامل برطرف نشده است، آنتی بیوتیک ها 
و برخی از داروهای سرماخوردگی هم 
به صورت سهمیه ای به داروخانه ها داده 
می شود، اما وضعیت نایاب ندارند و با مراجعه 
به داروخانه های دولتی این داروها یافت 
می شوند. علی فاطمی در رابطه با وضعیت 
کنونی بازار دارویی کشور گفت: اکنون 
نمی توان گفت که مشکلات دارویی در بازار 
رفع شده است. در دو هفته اخیر وارد شدن 
دارو به بازار به نحوی بوده است که برخی 
کمبودها به صورت موردی کاهش یافتند. 
انواع آنتی بیوتیک های ایرانی و خارجی به 
داروخانه ها داده شده است که نتایج این 
اختصاص باعث بهتر شدن وضعیت دارو 
شده است. برخی شربت های دارای کمبود 
قابل ملاحظه مثل شربت ضدحساسیت از 
جمله دیفن هیدرامین و اکسپکتورانت برای 
سرفه اکنون کمابیش در دسترس هستند.او 
گفت: وضعیت سرم در کشور تفاوتی نکرده و 
کماکان به صورت سهمیه ای عرضه می شود. 
سرم اکنون مثل گذشته نایاب نیست و در 
داروخانه های خصوصی وضعیت کم یاب 

دارد.

  شاهد سیل خروج محلی ها
 از سیستان هستیم

 داود میرشکار مدیرکل حفاظت محیط 
زیست سیستان و بلوچستان گفت: با توجه 
به بحران آب موجود در حوزه سیستان و 
عدم تغییر در منابع آبی شرایط نسبت به 
سال گذشته تغییری نداشته و با توجه به 
اینکه هنوز وارد فصل سیلاب نشدیم، بستر 
تالاب هامون هنوز خشک است. میرشکار 
زیستی  محیط  چالش های  به  اشاره  با 
موجود در این استان اظهار داشت: مدیریت 
نامناسب آب در کشور همسایه منجر به 
مدیریت ضعیف آب در رودخانه هیرمند و 
تالاب هامون شده است. او افزود: معضلات 
و گرفتاری های بسیار زیادی در استان 
سیستان و بلوچستان وجود دارد و بحران 
آب و تشدید ریزگردها در زمان بادهای 1۲۰ 

روزه را به دنبال خواهد داشت.  

اخبار کوتـــاه

روی خط آرمان ملی

 در حاشیه طرح مجلس برای لغو قانون اعطای تابعیت به فرزندان مادر ایرانی چه گذشته؟

صحبت های تبعیض آمیز  برخی نمایندگان مجلس در باره اتباع خارجی
 نماینده مجلس می گوید: مشکل این است که کودکان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان افغانستانی در مدرسه با بچه های خودمان هستند؛ لذا آداب و 

فرهنگ و زبان در این وضعیت تاثیرات خودش را می گذارد

روز چهارشنبه، چندین    در جلسه  
شد،  مطرح  مسکن  گرانی  موضوع  بار 
موضوعی که مخالفان طرح اصلاح ماده ۵ 
بیمه کارگران ساختمانی، بارها و بارها آن 
را مطرح کرده بودند و اصلا دور از ذهن 
نیست که با همین بهانه، حداکثر سهم 
حق بیمه را از 14درصد به 4درصد کاهش 
داده  باشند. اصلاحیه ماده ۵ بیمه کارگران 
ساختمانی، بعد از گذشت حدود دو سال از 
ورودش به مجلس و بحث و بررسی بر سر 
آن، بالاخره چهارشنبه، ۲۵آبان ماه، برای 
بار سوم وارد صحن علنی مجلس شد. این 
اصلاحیه یکبار اوایل خرداد 14۰۰، بار 
دیگر اواسط فروردین 14۰1 و در نهایت 
۲۵آبان ماه وارد صحن علنی مجلس شد. 
آخرین ورود این اصلاحیه به صحن البته 
بسیار متفاوت با دوره های قبل بود. خبری 
که از این جلسه  مجلس منتشر شد عجیب 
بود! اصلاحیه ای که کلیاتِ آن پیش تر در 
فروردین ماه به تصویب رسیده و به دلیلِ 
پذیرش ایراد یکی از نمایندگان مجلس و 
ادعای مغایرت با قانون اساسی به کمیسیون 
اجتماعی برگشته بود، بعد از گذشتِ 8 ماه با 
تغییراتی اساسی به صحن برگشت.  در این 
8 ماه چه اتفاقی بر سر اصلاحیه ماده ۵ بیمه 
کارگران ساختمانی افتاد؟ اکبر شوکت، 
رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی 
می گوید : این طرح را به اسم کارگر به مجلس 
برده اند اما واقعیت این است که در پوشش 
دفاع از کارگر پشت او را خالی می کنند. 
معلوم نیست بیمه  کارگران ساختمانی با 
چنین طرحی به کجا می رسد. اینکه تأمین 
اجتماعی می تواند از پسِ کسریِ بودجه  بیمه   

تمام کارگران ساختمانی بر بیاید یا نه، جای  
سوال دارد.  به گفته رئیس انجمن صنفی 
کارگران ساختمانی: »ما به عنوان فعال 
کارگری پشیمانیم که از مجلس یازدهم 
استمداد طلبیدیم. این مجلس با این طرح 
ما را از حلِ مشکل بیمه  کارگران ساختمانی 
ناامید کرد.« شوکت ادامه می دهد: »گرچه 
به اعتقاد ما همان زمان هم ایرادِ وارد شده 
به طرح به نوعی لابی کردن برای به تعویق 
انداختنِ آن بود اما به هر حال ما منتظر 
ماندیم تا این مشکل هم حل شود تا کارگران 
ساختمانی بتوانند به حداقلی ترین حقوق 
خود برسند. اینبار اما لابی بر سرِ به تعویق 
انداختنِ طرح نبود بلکه هدف، تغییر طرح 
و فرستادنِ طرحی جدید به صحن علنی 
مجلس بود.« رئیس انجمن صنفی کارگران 
ساختمانی می گوید: »منِ نماینده  کارگر 
خجالت می کشم بگویم که بعد از این همه 
مدت، در کمیسیون اجتماعی جلسه ای 

تشکیل می شود و افراد مخالفِ اصلاحیه 
در آن جلسه، طرحی جدید ارائه می دهند، 
در حالیکه من حتی روحم از این جلسه 
خبر نداشته است! تماس گرفتم که چرا به 
من خبر ندادید تا من هم به عنوان نماینده  
کارگران در این جلسه شرکت کنم؟! گفتند 
ببخشید شما دعوت نبودید.« رئیس انجمن 
صنفی کارگران ساختمانی با تعریفِ آنچه 
در مجلس بدونِ حضور او گذشته ادامه 
می دهد: »یکباره هیات رئیسه  مجلس همراه 
با مخالفان اصلاحیه ماده ۵، بدون حضور 
نماینده کارگر وارد کمیسیون اجتماعی 
می شوند، دو جلسه برگزار می کنند و طرحی 
نو می نویسند! در این جلسات، کمیسیون 
اجتماعی از مصوبه  اول خود، که کلیاتِ آن در 
صحن علنی تصویب شده نیز عدول می کند! 
متعجبیم که چرا کمیسیون اجتماعی زیرِ 
بار این تغییر طرح رفته!«  شوکت، می گوید: 
»در این طرح هزینه  چندانی بر روی دوش 

کارفرمای ساختمانیِ کوچک نمی افتاد، 
اما کارفرمای ساختمان های گران قیمت 
که درآمدهای کلان درمی آوردند، باید 
14درصد حق بیمه پرداخت می کردند که 
این درمقابل سودی که به دست می آوردند 
واقعا هیچ بود.«  او توضیح می دهد: »ما 
واحدهایی داریم که متری 1۰۰ تا ۲۰۰ 
میلیون تومان فروخته می شوند که پرداخت 
14درصد حق بیمه برای کارفرمای آن ها 
چیزی نیست. طرح قبلی، عین عدالت 
اجتماعی بود.«  به گفته  رئیس انجمن 
صنفی کارگران ساختمانی، موافقت های 
این طرح پیش از این گرفته شده بود. مرکز 
پژوهش های مجلس، کمیسیون اجتماعی، 
تشکل های کارگری و کارفرمایی همه در 
جلسات اعلام رضایت کرده بودند. اما ظاهرا 
قدرتِ مخالفان بیشتر بود!  طرح جدید 
چه می گوید؟ طبق طرح جدید ضریب 
تعیین شده برای پرداخت حق بیمه، از یک 
تا14درصد به یک تا 4درصد تغییر یافته 
است که این به معنای کاهش منابع تأمین 
اجتماعی برای بیمه کارگران ساختمانی 
است. شوکت در این خصوص می گوید: 
»مجلس در این مدت، منابع را به یک سوم 
کاهش داده است. اینکه نمایندگان مجلس 
و به خصوص کمیسیون اجتماعی چطور 
راضی به این کار شدند برای ما جای سوال 
دارد. آن ها فکر نکردند منابع بیمه کارگران 
ساختمانی با این کاهش ضریبِ حق بیمه، 
چطور باید تأمین شود؟! آیا باز هم قرار 
است کارگران ساختمانی در سهمیه  بیمه 
قرار بگیرند و برای رسیدن به حداقلی ترین 

حقوقشان سال ها منتظر بمانند؟«

چه بر سرِ اصلاحیه  ماده ۵ بیمه کارگران ساختمانی آمد؟

به اسمِ ضعیف ترین کارگران به کامِ ثروتمندترین کارفرمایان


